
A Pilisi Parkerdő Zrt. tájékoztatása 

A településünket ölelő környező erdők erdészeti kezelését a Pilisi Parkerdő Zrt. erdészetei, a 

Budakeszi Erdészet és a Budapesti Erdészet végzik. A Pilisi Parkerdő Zrt. kérésének megfelelően ezúton 

szeretnénk az erdőgazdálkodási tevékenységekről, az idei, 2019 évben Nagykovácsi közigazgatási 

területén tervezett fakitermelési munkákról, valamint az erdőkben tapasztalható jelentős problémákról 

szóló tájékoztatásukat tolmácsolni a Tisztelt Lakosság felé, az alábbiakban. Bár az eredetileg tavaly év 

végére tervezett, Csendes utca melletti fenyveseket érintő fakitermelési munkákkal kapcsolatban a 

Budakeszi Erdészet által kiadott tájékoztatást tavaly már megjelentettük az önkormányzat honlapján, 

tekintettel arra, hogy a munkálatok időközben megkezdődtek, azt ismételten közzétesszük: 

„A Pilisi Parkerdő Zrt. Budakeszi Erdészete tisztelettel tájékoztatja az Önkormányzatot és a lakosságot, 

hogy Nagykovácsi település belterületének közvetlen szomszédságában, a Csendes utca déli oldalán 

lévő fenyőerdőben fakitermelési munkálatok kezdődnek november hónapban. Feladatainkat a 

hatályos erdőtörvényben foglaltaknak megfelelően, a szükséges erdészeti és természetvédelmi 

hatósági engedélyek birtokában hajtjuk végre, és az időjárástól függően még az idei évben, legkésőbb 

december végéig elvégezzük. 

A munkálatok két erdőrészletet érintenek a község határában (Nagykovácsi 23/A és 24/A). A 

fakitermelésekre azért van szükség, mert mindkét erdőrészletben olyan feketefenyő állományok 

találhatóak, melyek a 2014. évi jégkár következtében jelentős mértékben sérültek. Erdészetünk a 

katasztrófát követő évben a veszélyes, megtört fákat azonnal eltávolította, és az erdei ösvényeket 

járhatóvá tette a környéken élők és a térségbe látogató kirándulók számára. Ezt követően éveken 

keresztül figyelemmel kísértük az erdőben zajló természetes folyamatokat, és sajnálattal kellett 

megállapítanunk, hogy a hazánkban egyébként idegenhonos feketefenyő nem képes regenerálódni a 

területen. A fafaj egészségi állapotának romlását a környéken élő lakosság is észlelte, melyet jeleztek 

erdészetünk felé, és egyben kérték a megdőlt, rossz állapotú - gyakran balesetveszélyes, életveszélyes 

- fák kitermelését. 

A katasztrófa, és a fenyőerdő pusztulása azonban örömteli módon elősegítette az őshonos fafajok 

visszatelepülését. A megritkult fenyőerdőben egyre több fény jutott le a talajra, így megjelentek és 

természetes úton növekedésnek indultak a tájra jellemző őshonos lombos erdő fafajai: a virágos kőris 

(Fraxinus ornus), a mezei juhar (Acer campestre), a korai juhar (Acer pseudoplatanus), vagy a 

vadgyümölcsök közül a madárcseresznye (Cerasus Avium), illetve a vadkörte (Pyrus pyraster). Ezek a 

fafajok a területen erdészeti és természetvédelmi szempontból egyaránt kívánatosak, jelentős részük 

napjainkra már a több méteres magasságot is eléri. Szakmai szempontból tehát elérkezett az idő arra, 

hogy az őshonos fafajok át tudják venni a pusztuló feketefenyő állomány helyét. Így a természetes 

folyamatokat támogató fakitermelési tervet dolgoztunk ki, aminek a végrehajtását a szakmai 

hatóságok (erdészeti és természetvédelmi hatóság) jóváhagyták. 

A munkálatok során az erdőrészletekben található összes feketefenyő faegyedet eltávolítjuk a 

területről. Erre a drasztikusnak tűnő beavatkozásra az őshonos lombos fafajok védelme, megmaradása 

érdekében van szükség, ugyanis ha a folyamatosan pusztuló feketefenyő kitermelése nem egy 

ütemben, hanem néhány évenkénti visszatéréssel történik, jelentős károkat okozunk az őshonos 

újulatban, azaz a felnövekvő új erdő esélyei sérülnének. Fontos szempont az is, hogy amennyiben még 

több évig várnánk a fakitermeléssel, az egyre méretesebb, „alsó szintben” lévő lombos fácskák sokkal 

komolyabb sérülést, károkat szenvednének a fenyők kitermelése során, mint a mostani - viszonylag 

kedvezőbb - életkori fázisukban. 



Nagykovácsi település életében fontosak az erdők, az itt élők különösen elkötelezettek a természet 

védelmében. Éppen ezért a Pilisi Parkerdő Zrt. Budakeszi Erdészete nevében arra kérem a Tisztelt 

Önkormányzatot, hogy tájékoztatónk tartalmát a rendelkezésére álló csatornákon, közösségi média 

felületeken ossza meg a lakossággal, hogy a településen élők első kézből értesülhessenek, és pontosan 

tájékozódhassanak erről a mindannyiunkat érintő fontos kérdésről! 

További esetleges kérdés esetén szívesen állunk rendelkezésükre!” 

 


